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a r m a n m e l i . i r  
 واردات چای سریلانکا

»تهاتر« نیست  
گفت وگــو

فریدون مجلسی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  
مردم، خواهان توافق؛

- تحریم ها به مهاجرت بازوها انجامید 
   توافق به این معنا نیست که ایران باید همسو با غرب شود

تا به اکنون تهاتری با سریلانکا نداشتیم 
و سند تفاهم مشترک هم به معنای تا تهاتر 
نیست، بلکه سعی شده است که بدهی 
۹ ساله سریلانکا به ما از طریق صادرات 
چای به ایران پرداخت شود. اگر این کار 
را نمی کردیم یقین بدانید سریلانکا تا 
مدت ها تلاشی برای پرداخت این بدهی 
۲۵۱ میلیون دلاری به ایـــران نداشت. 
بهترین شیوه خرید محصولات به خصوص 
چای بود. چون چای یکی از مرغوب ترین 
کالاها و محصولات سریلانکا است. چای 
یک محصول مورد نیاز بازار ایران است. 
بنابراین تهاتر، شیوه وصول یا هر کلمه 
دیگری که می خواهیم روی آن بگذارید. 
کاری ندارم که بگویم با کلمات بازی شده 
است یا نه؛ منتقدان و رسانه ها هرگونه که 
می خواهند از این سند تفاهم مشترک 
برداشت و تفسیر خود را داشته باشند، اما 
واقعاً نفس و اساس این سند تفاهم بر این 
است که در شرایط کنونی کشور، هم از 
خروج ارز از کشور جلوگیری کنیم، هم طلب 
خود را از کشوری مانند سریلانکا وصول 
کنیم و هم در مقابلش کالایی مانند چای 
که مورد نیاز ایران است به کشور وارد شود؛ 
کجای این کار اشکال دارد؟  ! سعی کردیم 
که از ورود مستقیم دولت ایران به نحوه کار 
تجار ایرانی خودداری کنیم. به هر حال تجار 
ایرانی با شرکت ها و بازرگانان سریلانکایی 
از قدیم مراودات خود را داشته اند و با هم 
تفاهم می کردند که هر چایی را با هر کیفیتی 
که می خواستند طبق توافق و قراردادی 
مشخصی  مبلغ  به  چای  این  مشخص 
خریداری شود. تاجر ایرانی مبلغ ریالی 
قرارداد را به بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان بانک عامل پرداخت می کرد و 
در مقابل بانک مرکزی هم برای این قرارداد 
حواله ارزی اختصاص می داد. اکنون در 
سایه این تفاهم تمام این مراحل دوباره 
انجام می شود، اما زمانی که به اختصاص 
ارز توسط بانک مرکزی ایران می رسیم، 
بانک مرکزی ایران ادعا می کند که پنج 
میلیون دلار در حساب بانک های سریلانکا 
دارد و پول این قرارداد را دولت سریلانکا 
خواهد داد، شرکت یا تاجر سریلانکایی هم 
به اعتبار دولت کلمبو این چای را به ایران 
صادر می کند. بعد تاجر سریلانکایی با دولت 
متبوع کشور خود حساب و کتاب می کند 
که این دیگر ارتباطی به دولت ایران و تاجر 
ایرانی ندارد. ضمن اینکه شما به کیفیت 
پایین چای صادراتی از سریلانکا به ایران 
اشاره داشتید که شما و منتقدان این تفاهم 
مشترک آن را مطرح می کنید، این مسئله را 
حمل به صحت می گذارم، چون منتقدان 
اطلاع دقیق و جزئی از تفاهم صورت گرفته، 
نحوه کار بازرگانان ایرانی، تجار سریلانکایی 
و کیفیت چای این کشور ندارند. مضافا 
تاکید می کنم دولت ایران و سفارت ما در 
سریلانکا در کلمبو واقعاً از ورود مستقیم به 
نحوه کار تجار ایرانی، بازرگانان سریلانکایی 
و همچنین کیفیت چای صادراتی به ایران 
خودداری می کنیم و ورود مستقیمی به این 
مسئله نکرده ایم چون تجاری که در حال 
فعالیت در سریلانکا هستند، تجار شریفی 
هستند که سعی دارند چای با کیفیت 
وارد کشور کنند. اگر مذاکرات به نتیجه 
برسد و شاهد لغو تحریم ها باشیم از آن سو 
زیاده خواهی های مربوط به FATF یا از همه 
مهمتر نبود توان مالی بازپرداخت این بدهی از 
سوی سریلانکا را هم باید در نظر گرفت. پس 
در این مقطع اگر بخواهیم سهم هر کدام از 
این پارامترها را مدنظر قرار دهیم یک پیش 
بینی است که احتمال وقوع آن وجود دارد 
و به همان اندازه احتمال عدم وقوع آن را هم 
می توان تصور کرد. بهترین سناریو پیش بردن 
همین سند تفاهم مشترک است تا بتوان 
بدهی ۹ ساله سریلانکا به ایران پرداخت شود. 
در همین مدت متاسفانه حساب چند تاجر و 
بازرگان ایرانی به دلیل FATF در سریلانکا 
بسته شد. بانک ها و موسسات سریلانکایی 
به صراحت گفته اند که به دلیل مقررات 
FATF حساب این تاجران و بازرگانان ایرانی 
در سریلانکا بسته شده است. بعد از مدت ها 
سریلانکا از لیست خاکستری FATF خارج 
شده  است، کلمبو حساسیت جدی روی 
خروج از فهرست سبز و بازگشت به فهرست 
خاکستری دارد. در نتیجه از انجام برخی 
اقدامات مالی و بانکی مشکوک با کشورهایی 
خصوص  به  و  خاکستری  لیست  در  که 
لیست سیاه FATF قرار دارند، خودداری 
می کند. بنابراین در این مرحله و در این 
مقطع نمی دانیم مشکلات چگونه حل و فصل 
خواهد شد. اگر فردا مذاکرات به نتیجه برسد 
و تحریم ها لغو شود آن زمان شیوه دیگری 
برای پرداخت باقی بدهی از سوی سریلانکا 
اتخاذ می شود. چو فردا شود فکر فردا کنیم، 
اگر آن زمان تحریم ها لغو شود، آنقدر مذاکره 
و رایزنی خواهیم کرد که این بدهی ها به 
صورت مستقیم و به شیوه بانکی به ایران 

پرداخت شود. 

یادداشت

آرمان ملی- حمید شجاعی: غروب یکشنبه 
۱۹ دیماه سال ۹۵ خبری آمد که نه تنها ایران بلکه 
جهانی را شوکه کرد. خبر این بود آیت ا... علی اکبر 
هاشمی رفسنجانی یار دیرین امام و دلسوز مردم به 
دیار باقی شتافت. این خبر چنان ناگوار و ناگهانی 
بود که باورش برای بسیاری سخت بود اما هرچه بود 
هاشمی از میان مردم پرکشید و به لقاء ا... پیوست. از 
همان زمان تا کنون شخصیت های عالیرتبه کشوری و 
لشگری، مقامات، مسئولان و شخصیت های سیاسی 
بسیاری در خصوص جایگاه، رویکرد و عملکرد اندیشه 
و تفکر آیت ا... صحبت  هایی را مطرح کرده اند و همه 
به جایگاه والای آیت ا... اشاره داشته اند و مراسم ، 
کنفرانس ها و سمینارهای مختلفی در خصوص 
ایشان بر گزار شده است. اما در این پنج سال که از 
رحلت آیت ا... هاشمی می گذرد در نگاه دوستان، یاران 
و همراهان، حسرت نبودآیت ا... موج می زند. حسرت 
اینکه اگر هاشمی بود در این ۵ سال جامعه و کشور 
شرایط دیگری را تجربه می کرد و بسیاری از مسائل 
به نحو دیگری رقم می خورد. اما گذشت زمان ثابت 
کرده که سیر تغییر و تحولات به قدری سریع است که 
نمی شَود در یک مقطع تاریخی ماند و جلو نرفت. لذا 
اگر امروز هاشمی نیست باید اندیشه و منش هاشمی 
را در جامعه ساری و جاری کنیم اندیشه ای که مبتنی 
بر آزاد اندیشی، اعتدال و میانه روی، تلاش برای 
پیشرفت و توسعه کشور و رفاه مردم استوار است. بنابر 
این امروز در پنجمن سالگرد رحلت آیت ا...هاشمی 

جدای از برگزاری مراسم بزرگداشت آن عالم وارسته، 
فاضل و فقید باید رنگ و بوی علمی به بزرگداشت 
آیت ا... داد و درصدد ترویج و نشر آثار و اندیشه های 
هاشمی بر آمد. هاشمی برای توسعه کشور در همه 
شئون تلاش کرد و به روایت غلامعلی دهقان فعال 
سیاسی »هاشمی را می توان در واژه عتدال تعریف 
کرد« او آرمانگرایی واقع بین بود و به همین دلیل 
توانست با نسل های زیادی از جامعه ایرانی ارتباط 
برقرار کند. اکنون نیز جامعه نیاز به افرادی با منش 
و نگرش هاشمی دارد که بتواند با اقشار و لایه های 
مختلف جامعه از نسل  های مختلف ارتباط داشته باشد 
؛ گفت وگو کند، مطالبات آنها را احصاء کرده و بتواند 
ارزش افزوده در جامعه ایجاد کند. اینگونه می توان 
به اتحاد و همدلی مدنظر همه مقامات و بزرگان نیز 

دست یافت. 
 غروب آن یکشنبه از سخت ترین روزهایم 

بود
شامگاه شنبه بود که یادگار امام با انتشار ویدئویی 
در صفحه اینستاگرام خود با اشاره به حوادث دی ماه 
و اشاره به رحلت آیت ا... هاشمی رفسنجانی در مطلبی 
با عنوان »یاد روز های پر درد و غم دی ماه« نوشت: 
خبر مثل پتک فرود آمد... آقای هاشمی دیگر در 
میان ما نبود! کسی که از روستایی دور دست به امام 
پیوست و هرگز جز او را ترویج نکرد و تا آخر بر همان 
عزم و پیمان ماند؛ و شد آنچه شد. آیت ا... سیدحسن 
خمینی در ادامه آورد: در این سال ها دی ماه آمیخته 

به عزا و غم و اندوه است. از شهادت سردار سلیمانی تا 
کشته های مظلوم تشییع کرمان و جانباختگان عزیز 
هواپیمای اوکراینی؛ از جانباختگان کشتی سانچی تا 
داغ حادثه پلاسکو... و یک غم سنگین دیگر که همانا 
درگذشت فاجعه بار آیت ا... هاشمی رفسنجانی است. 
یادگار امام  بیان کرد: برای من غروب آن یکشنبه از 
سخت ترین و سنگین ترین روزهاست؛ وقتی در قم 
با اخوی علی و یکی دو تن دیگر از دوستان مشغول 
بررسی نهایی جلد دوم تقریرات علی آقا بودیم و تلفن 
زنگ زد. خبر مثل پتک فرود آمد... آقای هاشمی دیگر 
در میان ما نبود! کسی که از روستایی دور دست به 
امام پیوست و هرگز جز او را ترویج نکرد و تا آخر بر 
همان عزم و پیمان ماند. و شد آنچه شد... یادمان باشد 

که همه روزی می رویم. 
 تابلوی تمام عیار اهداف

پس از اتفاقات سال 88 آیت ا... هاشمی از آخرین 
نماز جمعه ای که حاضر شد دیگر خطبه نخواند و این 
پرسش برای بسیاری مطرح بود که چرا آیت ا... که 
همواره از سنگر نماز جمعه به عنوان تریبونی برای 
وحدت استفاد ه می کرد دیگر به نماز جمعه نرفت. 
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم 
درباره حضور آیت ا...هاشمی در خطبه های نماز جمعه 
و اینکه چقدر جای ایشان در بیان خطبه های نماز 
جمعه امروز خالی است، اظهار کرده: آقای هاشمی در 
خطبه های نماز جمعه تلاش می کرد چیزهایی بگوید 
تا مردم ایمان و اعتقادشان به انقلاب، مدیریت کشور و 

حضرت امام بیشتر شود و آنچه برای پیشرفت جامعه 
مفید است را انجام دهند. آیت ا.... سیدحسین موسوی 
تبریزی گفت: ایشان در نماز جمعه ملاحظاتی در 
مساله شخصی نداشت اما دائما نسبت به منافع مردم 
ملاحظه داشت. او خیلی با دقت در نماز جمعه ها 
صحبت می کرد و آنچه لازم بود می گفت حالا ممکن 
بود بعضی ها خوششان بیاید و بعضی ها نیاید. او به 
اینکه کسی از این صحبت ها خوشش نیاید یا مورد 
پسند واقع نشود، توجه نمی کرد. دادستان پیشین 
کل کشور بیان کرد: او شخصیتی بود که از اول الفبای 
انقلاب که به قبل از سال ۴۰ برمی گردد، حضور 
داشت و می دانست با چه چیزی در کشور مبارزه شده 
است، چه کارهایی باید انجام داد که این دستاوردها 
را حفظ کرد. وی افزود: شاهد بودم حضرت امام)ره( 
همیشه از ایشان پیشتیبانی می کرد و در خیلی از 
مسائل، کارهای نهایی را با مشورت آقای هاشمی 
انجام می داد. موسوی تبریزی تصریح کرد: هاشمی 
مغزی پرکار برای نگه داری از موضوعاتی که جزو اسرار 
بودند و سینه فراخی داشت. تریبون نماز جمعه ها 
تابلوی تمام عیار اهداف ایشان بود. کسانی که باید 
می فهمیدند، می دانستند که آقای هاشمی می خواهد 

چه بگوید    و چه کاری انجام دهد. 
 اشتباهی که آثار آن را دیدیم

با وجود اینکه 8 سال از انتخابات سال ۹۲ می گذرد 
و طی این دوران 3 دولت روی کارآمده است؛ اما 
ماجرای رد صلاحیت عجیب و حیرت آور آیت ا... 
هاشمی هنوز که هنوز است محل ابهام و سوال برای 
افکار عمومی جامعه است. چه اینکه این ابهام و تردید 
پس از ماجرای انتخابات ۱۴۰۰ و رد صلاحیت بحث  
برانگیز علی لاریجانی بیش از پیش تقویت شد. در 
این راستا غلامعلی رجایی مشاور آیت ا...هاشمی در 
خصوص موضع گیری ایشان در باب انتخابات اظهار 
داشت: آقای هاشمی گفتند ما به هیچ وجه نباید قهر 
کنیم. از این طرف هم دعوت می کرد که باید حوصله ها 
را بیشتر کرد و از همه نیروها استفاده کرد. اگر الان بود 
و آقای رئیسی انتخاب می شد قاعدتا این رهنمودها را 
می داد که باید کابینه را جوری بچینید تا از نیروهایی 
که از سرمایه های کشور هستند، استفاده کنید. وی 
درباره ردصلاحیت آقای هاشمی در سال ۹۲ گفت: 
به نظرم این از اشتباهاتی بود که ما آثار آن را در این 
چند دهه نظام دیدیم. رجایی در خصوص تشابه رد 
صلاحیت لاریجانی با آیت ا... هاشمی تصریح کرد: 
یکی از مشابهت ها این است که مشخص شد بعضی ها 
حتی اگر ۱۲ سال رئیس مجلس، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی، نماینده مجلس و وزیر باشند، دیگر در 

دایره خودی ها قرار نمی گیرند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: 
باز هم قرار است مسافرتی به خارج 
کشور داشته باشد؛ در حالی خبر 
مسافرت خارج از مرز او رسانه ای شده 
که هنوز حواشی آن روزها که به امارات 
رفته بود، در اذهان هست و به همین 
دلیل سفر جدیدش جذاب است به 
نحوی که بسیاری سوال می کنند 
»قرار است این بار چه بگویند و چه 
تصاویری از او منتشر خواهد شد« اما 
محمود احمدی نژاد قصد سفر به چه 
کشوری را دارد؟ روز گذشته برخی 
سایت های خبری نوشتند: »کانال 
تلگرامی دولت بهار ارگان رسانه ای 
رئیس دولت پیشین نوشت: محمود 
احمدی نژاد آخر این هفته عازم خارج 
از کشور می شود. محمود احمدی نژاد، 
رئیس جمهور دولت های نهم و دهم، 
برای انجام یک سفر دو روزه، عازم 
ترکیه می شود. این سفر آخر این 
هفته و  در پاسخ به دعوت برخی از 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی این کشور 
انجام خواهد شد. سخنرانی در جمع 
اساتید و دانشجویان دانشگاه و بازدید 
از برخی مراکز تحقیقاتی از جمله 
برنامه های سفر کوتاه احمدی نژاد به 
ترکیه است.« دیگر ظاهرا نان و پنیر 
جواب نمی دهد. انگار دوره کاپشن 

گذشته یا شاید هم هوا خیلی گرم است. 
الان بلیت هواپیمای ترکیه خیلی گران 
است؛ خیلی خیلی گران تر از گوجه های 

محله احمدی نژاد اینها در دهه 8۰. 
 چرا باید سفر برود؟

درباره سفــــر جدید احمدی نژاد 
به مقصد ترکیه چند سوال مطرح 
است. نخست اینکه او با چه سمتی 
به این سفر خواهد رفت؟ آیا او را به 
عنوان رئیس جمهور سابق ایران برای 
سخنرانی به ترکیه دعوت کردند یا او 
را فعال سیاسی منتقد سیاست های 
کشوری می دانند که خودش هشت 
سال رئیس جمهور آن بوده است؟ چرا 
به رغم اینکه محدودیت های زیادی 
برای یکی دیگر از روسای جمهور 
قبلی قائل هستند، حساسیتی درباره 
سفرهای احمدی نژاد که اغلب آنها 
حاشیه ساز و خلاف مصلحت است، 
وجود ندارد؟ چه هراسی از برخورد 
با احمدی نژاد به خاطر اظهارات و 
اقداماتش وجود دارد که به او اجازه 
می دهد هر آنچه بخواهد، بگوید و هر 
آنچه بخواهد انجام دهد؟ آیا تصور 
نمی شود فرهنگ و تمدن ایرانی با 
اقدامات اخیر احمدی نژاد در دبی به 
زیر سوال رفته است که اکنون به او 
اجازه داده شده به کشور ترکیه ای سفر 

کند  که خود را در فرهنگ وهنر رقیب 
ایران می داند. آیا تضمینی است که 
احمدی نژاد در این سفر فرش ترکیه 
را مرغوب تر از فرش دستباف ایرانی 
معرفی نکند و با دخترکان بی حجاب 
آن کشور به دوربین خبرنگاران لبخند 
نزند؟ البته برخی اقدامات مانند گرفتن 
عکس یادگاری امر ناپسندی نیست اما 
زمانی که رئیس جمهور سابق کشوری 
که در آن چارچوب و قواعد مشخصی 
برای حجاب و پوشش وجود دارد، 
در کنار دختران بی حجاب با پوشش 
غیرکامل عکس می اندازد؛ ابهامات 
زیادی ایجاد می کند و مورد قبول 

نیست. 
 اخراج از مجمع تشخیص

در اذهان هست که در مدت زمان 
حضور احمدی نژاد در دوبی این شایعه 
مطرح شد که او در نمایشگاه اکسپلور 
به غرفه خاصی رفته است. این ادعا 
تکذیب شد. خبر عکس های رنگارنگ 
رئیس جمهور با افراد بی حجاب قابل 
تکذیب نیست. نباید فراموش کرد که 
تشخیص  مجمع  عضو  احمدی نژاد 
مصلحت نظام است و اگر اقدامات او با 
این ادعا که »احمدی نژاد مدتی رئیس 
جمهور بوده و حالا برای هر اقدامی 
نیاز به رعایت جایگاه ندارد« قابل 

پذیرش است اما اینکه به عنوان عضو 
مجمع تشخیص با دختران بی حجاب 
عکس بیندازد، قابل تامل است. شاید 
به همین دلیل است که بسیاری تاکید 
دارند که عضویت احمدی نژاد در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام باید 
هر چه زودتر لغو شود. ایسنا در وصف 
اقدامات احمدی نژاد نوشته است: »به 
روزهای شعارهای مستضعف پسند، به 
روزهای دولت عدالت ورز، به روزهای 
کف خوابی رئیس جمهور نان و پنیرخور 
کاپشن پوش، به روزهای »از ساعت 
چند اینجایید؟«، به روزهای سکونت 
در محله گوجه های ارزان، به روزهای 
پاره شدن قطعنامه دان از فرط صدور 
قطعنامه، به روزهای خس و خاشاک، 
به روزهای ریختن آب در محل سوزش 
و به روزهای »بوی رجایی آمد« دیگر نه 
مردم از ساعت »هشت؟ هفت؟ شش؟ 
پنج؟« در استادیوم فلان شهر از فلان 
استان محروم منتظر ایستاده اند تا بوی 
رجایی با رایحه بهاری مشایی و بقایی و 
ثمره هاشمی و تمدن بیاید، نه خبری 
از نان و پنیر و کف خوابی است. حالا در 
سایه شعارهای قطعنامه دان پاره کنی 
که خیلی ها را حسرت به دل سفر تا 
همین مشهد و اصفهان گــــذاشته، 
مــــردی از تبار عدالت محـــوری و 

مهرورزی می تواند با بلیت فلان قدر 
میلیون تومانی دست همسر را بگیرد 
و با دوستانش به دوبی برود، عکس 
یادگاری بگیرد، لبخند بزند، جمله 
یادگاری در پاسپورت هوادارانش 
بنویسد و تازه چند ماه قبل از همه 
این کارها در انتخابات هم شرکت 
نمی کند؛ همان انتخاباتی که با آن 
توانست هشت سال در بالاترین مسند 
اجرایی ایران بنشیند تا امروز بتواند 
پز عنوان »رئیس جمهوری پیشین 

ایران« را بدهد. 
 دیپورت می شود؟

به طور قطع نمی توان امیدوار بود 
که حواشی سفر احمدی نژاد به ترکیه 
کمتر از سفرش به امارات باشد. فارس، 
روز ۲۵مهر در خبری کوتاه نوشت که 
محمود احمدی نژاد به توصیه مسئولان 
کشور دوبی مجبور شد سفر خود را 
نیمه کاره رها کرده و هم اکنون در 
حال بازگشت به تهران است. هم  چنین 
نوشت که احمدی نژاد در این سفر 
موفق به تحقق هیچ کدام از اهدافش 
نشد. آیا این بار قرار است از ترکیه 
یا خودش می گوید  دیپورت شود 
»خیلی خوش گذشت و بعد سخنرانی 
و چند عکس با دختران و امضای چند 
پاسپورت و... به ایران بازگشتم« اما 
هر چه باشد حواس اعظم السادات 
فراحی در این سفر بیش از گذشته به 
همسرش است تا مبادا موی بلوند دختر 
بی حجاب بر شانه همسرش بیفتد و او 
ناچار به تذکر شود. راستی هنوز اعلام 
نشده همسر احمدی نژاد به این سفر 

می رود یا نه؟!!

نمی توان امیدوار بود که حواشی این سفر کمتر از امارات باشد 

احمدی نژاد باز میره خارج؛ این بار ترکیه!

بازار انتصاب فرزندان و دامادها داغ بود مانند زاکانی که 
دامادش را دستیار خودش در شهرداری کرد اما با فشار 
افکار عمومی او را برکنار کرد تا سمت دیگری به او داده شود. 
شایعه شد پسر عباس سلیمی نمین هم پست گرفته که دیروز 
تکذیب شد. در پی انتشار برخی خبرها در فضای مجازی 
مبنی بر انتصاب داماد عباس سلیمی نمین فعال سیاسی و 
مدیر دفتر مطالعات تاریخ معاصر به عنوان مدیرعامل کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان، وی این خبر را تکذیب 
کرد. مدیر دفتر مطالعات تاریخ معاصر در این باره گفت: 
علیه من شایعه سازی را شروع کرده اند، در حالی که این بنده 
خدا )مسعود ملکی( هیچ ارتباطی با من ندارد. سلیمی نمین 
تصریح کرد: نسبت به تبعات پاسخ گویی به هجمه های 
غیراصولی به حاج قاسم تحت لوای عدالت طلبی واقف بودم، 
اما نه تا این حد که فردی بی ارتباط با من را دامادم معرفی 
کرده و بر خودساخته ای عدالت طلبی پیشه شود. می بینید 

انتقاد و عدالت طلبی چقدر ساده شده است.

مبارزه با فساد به موضوع مهمی در نهادها تبدیل شده و شعارهای 
زیادی داده می شود. دیروز فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: قوه 
قضائیه قدم های خوبی برای مبارزه با فساد برداشته است، قضاوت 
درباره عملکرد دولت هنوز زود است، اما مجلس فعالیت چشمگیری 
در این زمینه نداشته است. محسن رهامی اظهار کرد: در دوره ریاست 
آقای اژه ای، فعالیت هایی که در دوره قبل شروع شده بود، ادامه یافت 
و قدم های خوبی در مبارزه با فساد برداشته شد و اقداماتی را هم 
مثل کنترل برخی محاکم، جابه جایی برخی قضات، حضور سرزده 
و بازرسی آغاز کرده، ولی برای نتیجه گیری هنوز زود است . وی با 
یادآوری اینکه »مجلس ادعای انقلابی بودن و در تراز گام دوم انقلاب 
بودن را دارد« گفت: مجلس فعالیت چشمگیری در زمینه مبارزه با 
فساد نداشته است. برخی افرادی هم که قرار است با فساد مقابله 
کنند، حرف و حدیث هایی درباره آنها وجود دارد. کسانی باید با فساد 
مبارزه کنند که پرونده مشکوکی نداشته باشند. مجلس در زمینه 
شفافیت آرا هم خوب عمل نکرد و به جای مقابله با فساد اقتصادی و 

اداری، به مسائل حاشیه ای روی آورده است. 

قابل کتمان نیست که آیت ا...هاشمی علاوه بر سازندگی 
در حوزه های دیگر هم دستاوردهای زیادی داشت به ویژه در 
سیاست ورزی. یک فعال سیاسی درباره تخریب هایی که علیه 
هاشمی بعد از انتخابات سال 88 اتفاق افتاد و اینکه آیا این موج 
منفی علیه او تاثیرگذار بود گفت: به  هرحال شخصیت های بزرگ 
همیشه مخالفانی هم داشته اند و این موضوع منحصر به مرحوم 
هاشمی رفسنجانی نبود. برخی از این انتقادها هم باید در زمانه 
خود مورد توجه قرار گیرد. برای مثال برخی منتقدان به این نکته 
اذعان داشتند که آقای هاشمی در دوره سازندگی بیشتر به دنبال 
سازندگی یا به تعبیری توسعه اقتصادی بوده و توسعه سیاسی را 
نادیده گرفته است. غلامعلی دهقان افزود: واقعیت آن است که 
آقای هاشمی در آن دوره اولویت اول را به سازندگی داد. این کار 
ممدوح و پسندیده ای بود چرا که جامعه ما پس از جنگ دچار 
خسارت های زیادی شده بود اما مرحوم هاشمی هیچگاه با توسعه 
سیاسی مخالفتی نداشت که در رفتارها و تصمیمات ایشان چنین 

ادعایی ثابت می شود

  

 دامادم پست
 نگرفت

 نمره منفی مجلس 
در مبارزه با فساد

سازندگی اولویت نخست 
آیت ا...هاشمی 

آیت ا... سیدحسن خمینی:  هاشمی هرگز جز امام را ترویج نکرد
 آیت ا... موسوی تبریزی: هاشمی دائما ملاحظه منافع مردم را داشت

»آرمان ملی« نگاه سیاسیون به رویکردها و عملکردهای آیت ا... هاشمی را بررسی می کند

 اعتدال گرای واقع بین؛ 
آرمان ملی- علیرضا پورحسین: سیاستمدار آزاد اندیش 

مذاکره کننده ارشد ایران در وین، 
روز گذشته در پایان دیدارهایش با 
نمایندگان گروه ۱+۵ گفت وگو در 
خصوص حل و فصل اختلافات و 
جزئیات در وین را تایید و عنوان کرد 
که موارد اختلافی کاهش پیدا کرده است. این صحبت ها در 
حالی مطرح می شود که ادامه دور هشتم مذاکرات در وین 
از روز دوشنبه هفته گذشته آغاز شده است و گفت وگوها 
در چارچوب دیدارهای دو جانبه و چندجانبه میان ایران 
۵ ادامه دارد. همچنین نمایندگان و  و هیات های ۱+
روسای هیات های مذاکره کننده ایران و ۱+۵ و نیز مقامات 
کشورهای اروپایی و آمریکا در یکی دو روز اخیر از پیشرفت 
در روند مذاکرات ابراز رضایت کرده اند. با توجه به اینکه 
مذاکرات برای هفته جاری نیز ادامه خواهد داشت بسیاری 
این روزها را در وین بسیار حساس می دانند و برخی نیز 
با اتکا به کلیدواژه مذاکره به معنای تسلیم شدن نیست، 
ارسال پالس مثبت از داخل ایران را معنادار می دانند. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با 
فریدون مجلسی، دیپلمات پیشین ایران داشته است که 

در ادامه می خوانید. 
   پالس هایی که از داخل ایران ارسال می شود و 
همچنین صحبت های مقامات عالی رتبه کشور خبر 

از وقوع توافق در وین می دهد؟
موضع گیری ها هنوز هم به گونه ای است که ابهاماتی در 
ذهن ایجاد می کند. یک نگرانی در میان مسئولان ایران 
وجود دارد مبنی بر اینکه می ترسند مردم از توافق گله مند 
شوند اما باید توجه داشت که دو سوم مردم در سال های ۹۲ 
و ۹6 به این رویکرد رای دادند و در گذشته عنوان کرده اند 
که خواستار مصالحه با جهان هستند. مصالحه با جهان به 
این معنا نیست که ما طبق خواسته آن ها رفتار کنیم. توافق 
به این معنا نیست که ایران باید همسو با غرب شود. نباید 
مسئولان نگران این باشند که به آن ها حرف خاصی زده 
شود و تهمت تسلیم شدن به آن ها زده شود. اصلا این گونه 
نیست. مردم ایران خواستار صلح و توافق هستند و از جنگ 
بیزارند. مردم به رئیس جمهوری رای داده بودند که کلید 
توافق را به آن ها نشان داده بود و هنوز هم نظر مردم همان 
است. امروز مسئولان باید به سمت خارج کردن ایران از انزوا 
باشند و باید این مسیر را طی کنند تا درهای تجارت جهانی 
به روی ایران باز شود. امروز تحریم ها کاری با کشور کرده 
است که علاوه بر فرار مغزها، شاهد فرار بازوها نیز هستیم و 
تداوم این وضعیت به نفع کشور نیست. ایران امروز به توسعه 
صنعتی و اقتصادی نیاز دارد و مردم نیز این امر را می خواهند 
و نباید جای نگرانی باشد. مردم از بیکاری و تورم ناراضی 
هستند که با رفع تحریم ها مشخصا این عرصه سامان پیدا 
می کند. نباید به گونه ای مذاکرات را ادامه دهیم که بخواهیم 
شکست در مذاکرات را به گردن دیگری بیندازیم. مردم 
هوشیار شده اند و چنین مواردی را نخواهند پذیرفت. اظهار 
آمادگی برای مذاکره با اظهار آمادگی برای توافق تفاوت دارد 
و جامعه به این موارد آگاه است. امروز مناسبات بین المللی 
به گونه ای شده است که اقدام هر کشور می تواند تاثیرات 
فراوانی داشته باشد و تبعات آن در نقاط دیگر جهان نیز 

مشاهده شود. 
   پرونده هسته ای ایران نیز می تواند تبعات 

بین المللی داشته باشد؟
برجام امری نیست بین ایران و ۵+۱ بلکه برجام امری 
منطقه ای، بین المللی و جهانی است به شکلی که روسیه 
در روند آن با کارت ایران علیه غرب در اروپای شرقی بازی 
می کند. همه این موارد یک پکیج است و همه آنها باید 
با یکدیگر حل و فصل شود. آنچه که امروز در قزاقستان 
رقم خورده است یک اختلاف قومی و داخلی است و هیچ 
ارتباطی به ما و برجام ندارد و شاهد هستیم که کشورهای 
دیگر نیز از دولت مرکزی قزاقستان حمایت کرده اند و 
نمی توان آن را خیلی تعیین کننده دانست اما مشخصا در 
بحران اوکراین به نحوی از پرونده برجامی ایران استفاده 
می شود تا غرب به عقب رانده شود و به نظر می رسد در 
پایان نیز روسیه در آن منطقه دست برتر را داشته باشد و 
دیگران نیز خودمختاری کریمه زیرنظر روسیه را به رسمیت 
بشناسند. مهم این است که ایران فریب بازی دیگر کشورها 
را نخورد. ایران مشخصا نباید پیشمرگ سایر کشورها در 
جنگ های نیابتی شود و باید بر اصول خود استوار شود و 
پیش رود. امروز حتی شاهد هستیم که غرب نیز دیگر خود 
را دخیل در هر موضوعی نمی کند. نمونه واضح آن قزاقستان 
است و هیچکس خود را در درگیری های مسلحانه دخیل 
نمی کند و برای خود دردسر جدیدی ایجاد نمی کند. فقط 
کشورهای همسایه قزاقستان هستند که به تکاپو افتاده اند 
و نیرو اعزام کرده اند. اتحادیه اروپا شاهد بودیم که به هیچ 

شکل ورود نکرد و فقط گفت وگوی سیاسی رقم خورد. 
   مسائل جانبی توافق برجام در داخل و خارج 

کشور به چه شکل پیش خواهد رفت؟
به نظر نمی رسد که امروز در داخل کشور کسی قصد 
کارشکنی در مذاکرات را داشته باشد و ممکن است در 
همان مذاکرات پیامی داده شود مبنی بر اینکه از تحولات 
داخلی نترسید چون معنای دیگری دارد. به نظر می رسد 
که این مذاکرات به نتیجه برسد. ممکن است یک مقدار 
از بدهی های کره جنوبی آزاد شود و راه نفسی باز شود. 
یا ممکن است تغییر سیاست آمریکا در برابر زیاده خواهی 
اسرائیل نوعی تهدید تلقی شود، مبنی بر اینکه اگر نخواهید 
از زیاده  خواهی خود دست بردارید آمریکا هم متعهد نیست 
که زیربار هزینه  سازی های اسرائیل برای خود برود. این هم 
یک عنصر خارجی است که می  تواند در روند مذاکرات موثر 
باشد و اسرائیل را که طرف اصلی همه مسائل تحریمی ایران 
است وادار به نوعی سازگاری کند تا حقوق مردم فلسطین 
و اعراب در حدی که سازمان  ملل و قطعنامه  ها مشخص 
کرده اند، حفظ شود. امروز حل مساله به هر شکلی که منافع 
ایران را تامین کند، به نفع همه منطقه است و همه مردم از 

صلح منتفع خواهند شد.

محمد هاشم اشجع زاده
 سفیرایران در سریلانکا 


